
Zpráva seniorátního výboru – konvent 2024

Den po minulém zasedání konventu – 12. 11. 2023 proběhla vizitace 
Libereckého seniorátu, kterou vykonal synodní senior Pavel Pokorný a synodní 
kurátor Jiří Schneider. 

Na minulém konventu došlo ke sloučení sborů Rumburk a Varnsdorf. 
Považujeme to za příklad dobré praxe, kdy činnost v obou sborech zdárně 
pokračuje se svými specifiky. Uvědomujeme si, že i k tomuto sloučení došlo po 
delších přípravách a že jednání o spolupráci mezi sbory trvá vždy delší dobu. 
Ale myslíme si, že taková jednání budou i jinde potřebná. 
Říkáme tomu „spolupráce“, a to znamená především: nemá se jednat o převzetí 
jednoho sboru druhým, má jít o aktivní spolupráci a má to být k dobrému pro 
všechny zúčastněné.

Vnímáme spolupráci mezi podkrkonošskými sbory, vnímáme, že zatím nejde o 
žádné slučování, že ani není jasné, kam až by spolupráce sahala ani to, jestli by 
vznikl nový sbor, nebo by některé větší postupně přebírali menší. 

Celý rok zdůrazňujeme, že rádi navštívíme staršovstva k debatě o strategických 
otázkách. V tomto smyslu jsme navštívili naposledy staršovstva: v Novém 
Městě pod Smrkem před volbou sestry Evy Halamové, dříve staršovstvo v 
Rumburku.

Seniorátní výbor se věnuje většinou běžné agendě:
1. Koncem každého roku stanovuje osobní příplatky kazatelům, zčásti podle 
přesně daných pravidel a ukazatelů množství práce v jejich sboru, zčásti podle 
nasazení, vedení sborové kanceláře, komunikace atp. Postupně se rok od roku 
zvyšuje podíl osobního příplatku na celkové výši plat: v roce 2023 průměrná 
výše osobního příplatku činila v celé církvi 6234Kč a v roce 2024 již 6885Kč.
2. 4. 2. 24 se konalo setkání seniorátního výboru s kurátory. Vyjadřovali 
jsme se k navržené nové podobě seniorátů. Vyjadřovali jsme se k vyhlášení 
druhého kola mikroprojektů a k tomu, které projekty mohou získat podporu (již 
druhým rokem se nedaří vyčerpat všechny prostředky na mikroprojekty v 
seniorátu). Bavili jsme se o spolupráci mezi sbory.
3. 9. 3. 2024 proběhla skvělá presbyterka v Libštátě s přednáškou J. 
Schneidera o izraelsko-palestinském konfliktu a s instalací seniora a konseniora.
4. Na jaře proběhla také návštěva  projektového oddělení ÚCK v seniorátu – 
v Liberci a v dalších sborech. Z něho vyplývá, že sbory by měly mít připravené 
projekty, pokud chtějí žádat o prostředky na opravy. S přípravou projektů může 
pomoci toto oddělení. Bez připravených projektů se těžko podaří podat žádost se 
všemi náležitostmi v termínu.



5. Ve dnech 19.-20. 4. 2024 proběhlo setkání synodní rady a ÚCK se 
zástupci seniorátních výborů v Bystřici pod Hostýnem. Seniorátní výbor klade 
od té doby důraz mimo jiné na to, aby si každý sbor – pokud tak ještě neučinil – 
zřídil stavební fond. 
6. V dubnu seniorátní výbor zkontroloval Evidenční listy a Výkazy 
hospodaření sborů. Otázkou, která se probírala i na setkání v Bystřici pod 
Hostýnem, je, jak máme kontrolovat Výkazy hospodaření, když některým 
položkám a daňovým otázkám rozumí jen zkušený účetní. V některých 
seniorátech s kontrolou pomáhá seniorátní účetní.
7. 6. 5. 2024 se konala společná schůze tří seniorátních výborů – 
libereckého, hradeckého a ochranovského: hovořili jsme o tom, jak naše 
seniorátní výbory pracují a čemu se věnují – jak přistupujeme ke sníženým 
úvazkům a malým sborům, notovali jsme si, že nám vlastně chybí lidé, a ne 
peníze, zabývali jsme se tématem péče o nemovitosti a fungováním seniorátních 
fondů rychlé pomoci.
8. doporučili jsme žádost sboru v České Lípě o podporované místo a synod 
23.-25. 5. 2024 ji schválil.
9. V červnu jsme doporučili žádost o dar z Jeronýmovy jednoty sboru v 
Novém Městě pod Smrkem na opravu verandy. Podpořili jsme také žádost FS v 
Křížlicích o dar z celocírkevní JJ na opravu střechy kostela. Žádosti z 
Jeronýmovy jednoty jsou poprvé v tomto roce podávány a schvalovány pouze 
elektronicky.
10. 19. června 2024 jsme navštívili jednání kurátorů a místokurátorů 
podkrkonošských sborů v Křížlicích.
11. Bratr senior Filip Susa se zúčastnil webináře o práci s konfirmandy v 
seniorátech. Projednávala se tam podpora práce s konfirmandy na úrovni 
seniorátu – zejména tam, kde v jednotlivých sborech konfirmandi netvoří 
dostatečnou skupinu. Načerpali jsme tak určité impulzy a uvažujeme o 
společných seniorátních víkendech pro konfirmandy, případně i čerstvě 
konfirmované.
12. Seniorátní výbor podpořil volby kazatelů: bratra faráře Petra Hudce v 
Libštátě, bratra Ondřeje Titěry v Jablonci, sestry Evy Halamové v Novém Městě 
pod Smrkem a bratra Richarda Vlasáka v Rumburku. Celý systém je 
digitalizovaný, to klade určité nároky na statutární zástupce sborů i seniorátu. 
Pokud si na systém zvykneme, může být ulehčením. Je třeba si všimnout toho, 
že mnohé sbory nemají kazatele na celý úvazek, nově sbor v Rumburku má 
kazatele na úvazek 80% a sbor v Novém Městě pod Smrkem na úvazek 40%.
13. V září odešel do kaplanské služby bratr Jakub Hála a na místo náměstka 
seniora postoupila náhradnice sestra Petra Náhlovská, volba náměstka proběhne 
na tomto konventu. Administrací sboru v Jilemnici byl pověřen Jiří Weinfurter. 
14. V seniorátu máme dva adepty na výpomocné kazatele, sestru Olgu 
Leovou a bratra Tomáše Petráně. V první polovině roku absolvovali praktickou 
část kurzu, kázali ve sborech seniorátu a kázání si připravovali pod dohledem 



mentorů. Seniorátním koordinátorem pro výpomocné kazatele se stal bratr Filip 
Susa. Potvrzujeme, že splnili praktickou část a že dostali doporučení od svých 
sborů. Teoretická část probíhala na úrovni celocírkevní, vyučujícími byli učitelé 
Evangelické teologické fakulty.
15. Vedením pastorálek je pověřen bratr farář Richard Vlasák. V březnu jsme 
měli v Liberci společnou pastorálku s německou luterskou církví (okrsek Löbau-
Zittau) a v dubnu společnou pastorálku s hradeckým seniorátem ve Vrchlabí – 
takové společné pastorálky se nekonají poprvé a měly by se stát každoroční 
tradicí.

Máme radost z toho, že se v našich sborech děje mnoho dobrého, kromě běžné 
sborové práce každý sbor působí i navenek. Tady bychom chtěli zmínit akce z 
poslední doby, které překračují běžný provoz: 
22. 9. 2024 – posvěcení zvonu v Libštátě, druhý 13.-14.4. 2024 a třetí 5.-6. 10. 
2024 hudební seminář v Křížlicích  a 19. 10. 2024 odhalení Sváťovy lavičky v 
Novém Městě.

Uvědomujeme si, že Liberecký seniorát bude za dva roky ke konci roku 2026 
zrušen a jeho sbory se stanou součástí většího seniorátu východočeského. K 
tomu bude v pořadu tohoto konventu přečten dopis od bratra A. Csukáse, který 
navrhuje postup, jak k této změně dojde. 

Seniorátní výbor bude fungovat až do zrušení seniorátu stále stejně a 
budou se konat všechna setkání, jak je obvyklé. Za zvláštní úkol v této době 
považujeme podporu dobré spolupráce mezi sbory, jednání o úvazcích při 
povoláních nových kazatelů a zajištění služby na všech místech seniorátu. Místo 
seniorátního výboru vidíme v tom, aby nabízel pomoc sborům při rozhovorech a 
jednáních. 

Seniorátní výbor: Filip Susa, Zdeněk Zezula, Petra Náhlovská, Marta Ježdíková


